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آژیر قرمز فرسایش خاک در گلستان
اگرچه فرســایش خاک یک فرآیند طبیعی اســت اما فعالیت های انسانی در 
دهه های گذشته به شدت آن را تسریع کرده و حال آژیر قرمز این خطر در استان 

گلستان به صدا درآمده است.
بــه گزارش مهر، فرســایش خاک عمدتــاً زمانی رخ می دهــد که خاک در 
معرض بادهای شــدید، باران های سخت و آب جاری قرار گیرد. در برخی موارد 
فعالیت های انسانی به ویژه کشاورزی و پاکسازی زمین، خاک را در برابر فرسایش 
آسیب پذیر می کند. فرسایش خاک باعث کاهش بهره وری زمین های زراعی شده 
و به آلودگی آب های مجاور، تالاب ها و دریاچه ها منجر می شود. روش دیگری که 
پیامدهای مخربی برای سلامت خاک دارد، جنگل زدایی، به ویژه قطع درختان، 
یک روش گسترده در صنعت چوب برداری صنعتی است. هنگامی که درختان از 
بین می روند، زمین فاقد ریشه گیاهان )عامل جلوگیری از جارو شدن خاک( در 

معرض باد و باران قرار می گیرد.
هنگامی که زمین از طریق محصولات زراعی یا ســایر فرآیندهای کشاورزی 
بهره برداری می شود، ساختار کلی خاک را کاهش می دهد، علاوه بر کاهش سطح 
مواد آلی، آن را در برابر اثرات باران و آب مســتعدتر می کند. به ویژه شخم زدن، 
به دلیل اینکه اغلب ساختار خاک را درهم می شکند و نرم می کند، می تواند یکی 
از عوامل اصلی فرســایش باشد. شیوه های کشــاورزی که این فعالیت را کاهش 

می دهند، مشکلات بسیار کمتری با فرسایش خاک دارند.
پژوهشگر بین المللی آب و خاک و مروج سامانه کشاورزی حفاظتی در کشور 
در گفت و گو با خبرنگار مهر با بیان اینکه علت وقوع فرسایش در اراضی استان 
گلستان عملیات خاک ورزی مکرر برای کشت محصولات است، گفت: با شخم و 
دیسک زدن های مکرر خاک سطح اراضی کشاورزی سبک می شود و با هر بارش 
این خاک شسته شده و در پشت سدها جمع می شود و در نهایت به صورت گل و 
لجن رسوب می کند. محمد اسماعیل اسدی اظهار کرد: میانگین فرسایش خاک 
در کشور ۱۷ تن در هکتار بر آورد شده اما متأسفانه ما در برخی مناطق گلستان 
از غرب به شرق شاهد فرسایش ۸ تا ۳۲ تن در هکتار هستیم و از این حیث در 
رتبه های نخست در کشور جای داریم در کشاورزی حفاظتی سطح خاک با شخم 
و دیسک به هم نمی خورد، بقایای باقی مانده گیاه از زمین خارج نمی شود و بذر 
گیاهان در شیارهای باریکی که در زمین کشاورزی ایجاد می شود قرار می گیرد.

وی افزود: متأســفانه به خاک بهایی داده نمی شود و مردم و مسؤولان تصور 
می کنند این خاک همیشه وجود دارد در حالی که خاک یک منبع تجدید ناپذیر 
است و یک سانتی متر خاک بین ۳۰۰ تا ۸۰۰ سال زمان می برد تا تشکیل شود.
اسدی گفت: استان گلستان در تولید بسیاری از محصولات کشاورزی، دام و 
طیور، همچون کالاهای راهبردی گندم، کلزا، سویا و گوشت مرغ حائز رتبه های 
بالای کشــوری است که با خاک ارتباط مســتقیم دارد. وی ادامه داد: مقام اول 
کشــوری داشتن در برخی محصولات کشــاورزی زمانی که به ازای تولید آن ها 
خاک های مرغوب ســطحی را دچار فرسایش کرده باشیم اهمیتی ندارد. اسدی 
بیان کرد: در ۲۰ ســال اخیر ۶۰۰ ســیل در استان داشــته ایم که هر کدام ۴۰ 

میلیارد تومان خسارت مالی زده است.
یکی از اســتادان گروه علوم خاک دانشــگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی 
گرگان گفت: میزان فرسایش سالانه خاک در گلستان از غرب به شرق به ترتیب 
از هشــت تا ۳۵ تن در هکتار متغیر اســت و جنس خاک، وجود اراضی زراعی 
شــیبدار کم بازده و گالی های فعال و پیش رونده از جمله عوامل میزان فرسایش 
محسوب می شود. فرهاد خرمالی اظهار کرد: بر اساس آخرین مطالعات انجام شده 
میزان فرسایش سالانه مناطق شرقی گلستان حدود ۳۵ و در مناطق غربی معادل 
هشت تن در هکتار است. به گفته وی در یکی از ارزش گذاری های صورت گرفته 
در مقوله خاک، ارزش مادی هر متر مکعب خاک حدود ۲۵ تا ۲۰۰ دلار تخمین 
زده که این رقم فقط بخشی از ارزش خاک را در بر می گیرد و بخش های زیادی 
از ارزش های خاک مانند میزبانی از میکروارگانیســم های مختلف و نقش آن در 

تنوع زیستی و موارد بسیار دیگر مورد محاسبه قرار نگرفته است.
وی افزود: تشکیل و ساخت هر سانتیمتر خاک به حدود ۳۰۰ سال زمان نیاز 
دارد که با رویکردهای نادرست زندگی صنعتی و تغییر ناصحیح کاربری اراضی هر 
ساله شاهد هدر رفت میلیاردها تومان از این سرمایه بی بدیل در گلستان هستیم.
خرمالی گفت: حجم تخریب و فرسایش خاک در مناطق شیبدار لسی گلستان 
به ویژه در مناطق شــرقی بسیار شدید اســت که مطالعات نشان داده به دلیل 
جنگل تراشــی و شخم اراضی در جهت شیب و بدون رعایت اصول حفاظتی، در 
چند دهه اخیر به ارتفاع حدود ۳۰ ســانتیمتر خاک مملو از ماده آلی بخشی از 

مناطق شرقی استان در اراضی شیبدار از دست رفت.
استاندار گلستان نیز با بیان اینکه فرسایش خاک در شرق استان گلستان ۳۵ 
تن در هکتار است، گفت: متأسفانه در سیل اخیر استان لایه های ارزشمند خاک 
شســته شد. علی محمد زنگانه در مراســم آغاز اجرای طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت در گلستان گفت: فرسایش خاک در شرق استان گلستان ۳۵ تن 
در هکتار بوده که این موضوع بسیار نگران کننده است و متأسفانه در سیل اخیر 

در شرق استان لایه های ارزشمند خاک شسته شد.
وی تاکید کرد: افزایش دســت اندازی به جنگل ها و مراتع و ســاخت و ساز 
غیر مجاز، نگرانی ها در این زمینه را افزایش می دهد. استاندار گلستان بیان کرد: 
دهیاران باید به این موضوع نظارت داشــته باشــند و اگر کوتاهی کنند حذف 

خواهند شد زیرا این مسئله امنیت غذایی ما را به خطر می اندازد.
معــاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلســتان هم اظهار کرد: خاک های 
حساس به فرســایش زیادی دارد که در شمال و شــرق واقع شده است؛ ۴۵۰ 
هزار هکتار اراضی لســی در این منطقه قرار داشــته که گالی و فرسایش زیادی 
تولید می کنند و باعث می شــود عدد فرسایش اســتان بالا برود.رمضان بهترک 
افزود: راه های جلوگیری از فرسایش خاک متفاوت است که یکی از آنها، عملیات 

بیولوژیک در عرصه های منابع طبیعی و ملی است.
وی ادامه داد: اگر خاک از دســت برود جایگزیــن ندارد در نتیجه زمین هم 
حاصلخیزی خود را از دســت می دهد و خســارت زیادی را به منطقه تحمیل 
می کند.بهترک گفت: در اراضی زراعی شیبدار استان شخم در جهت شیب انجام 
شده و سالانه هر سال شخم می خورد، لذا در مواقع بارندگی با جریان رواناب به 
حالت گل آلود پایین می آید، در نتیجه بهترین راه حل این اســت که گونه های 

پایدار مانند درختان مثمر بکاریم.
معاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلستان بیان کرد: حد نظارت ما اراضی 
ملــی )جنگل های ۴۵۲ هزار هکتار( و ارضی مرتعی )۸۶۲ هکتار( اســت و باید 

عملیات احیا و اصلاح را روی این اراضی انجام دهیم.
معاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلســتان ادامه داد: یا در شــیب های 
بالای ۱۰ تا ۱۸ درصــد تراس زراعی ایجاد کنیم تا خاک در داخل اینها از بین 
نرود و در همان منطقه باقی بماند. بر اســاس مطالعات انجام شده تاکنون هفت 
کانون بحرانی داخلی مربوط به فرسایش بادی شناسایی شده است که به همراه 
کانون های فعال گرد و غبار قره قوم کشــور ترکمنستان تهدید و نگرانی جدی را 

به دنبال دارد.
شــرایط حاکم در این مناطق زندگی جوامع محلی ساکن در مناطق شمال 
اســتان را با مشکل و دشواری مواجه کرده است چرا که معیشت این جوامع به 
منابع محیطی وابسته بوده و فرسایش خاک علاوه بر ایجادخسارت های اقتصادی 
و تخریــب منابع طبیعی، موجب ناپایــداری در امنیت مرزها به لحاظ مهاجرت 

جمعیت و خالی شدن روستاها خواهد شد.
بــرای حفظ و جلوگیــری از هدر رفت خاک به عنوان بســتر تأمین کننده 
امنیت آب و غذا و کاهش آســیب و معضلات ناشی از آن، مجموعه فعالیت ها و 
اقداماتی در سه محور آبخیزداری و حفاظت خاک، اقدامات بیولوژیک و اقدامات 
مدیریتی برای بهبود شرایط موجود )حفاظت و مدیریت چرا و پروژه های مدیریت 
مشارکتی منابع طبیعی( در دستور کار قرار گرفته که امید می رود موجب کاهش 

فرسایش خاک شود.

افزایش 24 میلیون متر مکعب گاز استان قزوین 
در آبان ماه

گروه شهرستانها – ناهید نقدی: مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین گفت: 
مصرف گاز استان در آبان ماه امسال ۲۴ میلیون متر مکعب افزایش داشته است. 
علی حجتی پور با بیان این مطلب گفت: این رقم، مصرف گاز کل استان در بخش 

خانگی، صنایع و نیروگاه شهید رجایی را دربرمی گیرد.
 وی با بیان اینکه مصرف گاز مهر ماه سال گذشته نیز ۳۳۸ میلیون مترمکعب 
بوده و این رقم در مهر ماه امسال به بیش از ۴۰۰ میلیون مترمکعب افزایش پیدا 
کرده، نســبت به افزایش مصرف گاز استان آن هم در شرایطی که پاییز امسال 

چندان سرد نشده، ابراز نگرانی کرد.
مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین گفت: مصرف گاز آذر ماه امسال نیز تا روز 
گذشته ۲۵۷ میلیون متر مکعب است که با توجه به عدم پایان ماه، هنوز امکان 

مقایسه مصرف آن با مدت مشابه سال گذشته وجود ندارد.

گزارش

خبر

مرکز لرستان با ضعف جدی زیرساخت های 
فرهنگــی مواجه بــوده و در ایــن میان، تالار 
مرکزی خــود ماجرایی ناتمام دارد تا در میان 
بی اعتباری و وعده متولیان همچنان نیمه تمام 

باقی بماند.
به گزارش مهر، روی هر کدام از پروژه های 
فرهنگی اســتان لرستان که دســت بگذارید 
یا نیمه تمام اســت و یا بعد از ســال ها به بهره 
برداری رسیده است؛ برای شاهد مثال می توان 
به داستان پرماجرای کتابخانه مرکزی خرم آباد 
اشاره کرد که دو دهه مردم را معطل و منتظر 

نگه داشت تا به مرحله افتتاح برسد.
تکرار این ماجــرا را می توان در مورد دیگر 
پروژه هــای زیرســاختی این حــوزه هم دید، 
کتابخانه های شهرستان های مختلف استان و 
تالار مرکزی خرم آباد از قسمت های دیگر این 

سریالِ ناتمام است.
مرکز اســتان لرستان به شــدت از ضعف و 
کمبــود در حوزه زیرســاخت های فرهنگی و 
هنری رنج می بــرد و در این میان، پروژه تالار 
نیمه تمام  مرکزی شــهر خرم آباد همچنــان 
باقی مانده اســت؛ پروژه ای که بنــا بود حوزه 
فرهنــگ و هنر لرســتان را از مشــکل نبود 
زیرســاخت برای اجــرای برنامه های مختلف 
نجات دهد و حالا خودش تبدیل به یک مسئله 

جدید شده است.
عدم تکمیل و ســاخت این پروژه فرهنگی 
بارها انتقاد فعالان حوزه فرهنگ و هنر لرستان 
را به همراه داشته تا در جریان سفر اول دولت 
سیزدهم به استان این پروژه در بین مصوبات 

سفر قرار گیرد.
با وجود قرارگیری ایــن پروژه فرهنگی در 
میان مصوبات ســفر دولت و همچنین تأکید 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی بر تکمیل آن، 
همچنان در نقطه ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
متوقف مانده تا مســئولان و متولیان به بهانه 
نبود اعتبار، تکمیل و بهره برداری از این پروژه 

فرهنگی را به تعویق بیندازند.
وعده معاون وزیر برای اختصاص اعتبار 

به تالار مرکزی
سید محمود اســلامی معاون وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی روز سه شنبه در بازدید از این 
پروژه فرهنگی، اظهار داشت: این پروژه از سال 
۱۳۹۰ شــروع شــده و ۱۳ هزار مترمربع نیز 

مساحت دارد.
وی عنوان کرد: در ابتدای دولت ســیزدهم 
این پروژه حدود ۲۰ درصد پیشــرفت فیزیکی 

داشــت. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
بیان اینکه در دور اول ســفر دولت به لرستان 
۲۰۰ میلیــارد تومان اعتبار برای این پروژه در 
نظر گرفته شــد، افزود: الان این پروژه بیش از 

۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
اسلامی، ادامه داد: فاز دوم این پروژه شروع 
شده، ســقف های آن زده شده و پیش بینی ما 
این اســت که در دور دوم سفر رئیس جمهور 
در خصوص تجهیز پروژه اعتبار خوبی پرداخت 

شود و تا پایان دولت به افتتاح برسد.
این ســخنان در حالی مطرح می شود که 

وی در شــورای اداری اداره کل فرهنــگ و 
ارشاد اسلامی طی روز گذشته، میزان پیشرفت 
فیزیکی این پروژه فرهنگی در لرســتان را ۴۵ 

درصد اعلام کرده بود.
سرانه چهارصدم درصدی فضای 

فرهنگی و هنری لرستان
در جریان ســفر »ســیدمحمود اسلامی« 
معاون وزیر ارشــاد به لرســتان و در شورای 
اداری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان 
»اعظم روانشــاد« مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســتان، سرانه فرهنگی هنری لرستان 

در حال حاضر را تنها چهارصدم درصد عنوان 
کــرد و گفت: در صورت تکمیــل و راه اندازی 
پروژه هــای نیمه تمام اســتان بــه هفت صدم 
مترمربع خواهد شد که در مقایسه با استان های 

توسعه یافته نیز مشکلاتی وجود دارد. 
وی با اشاره به هشــت پروژه نیمه تمام در 
دست اجرای این اداره کل، گفت: این پروژه ها 
شامل مجتمع های فرهنگی و هنری خرم آباد 
و چگنی، هنرســتان هنرهای زیبا خرم آباد و 
کتابخانه عمومی سطح اســتان است که برای 
تکمیل این پروژه ها و تعمیر و نگهداری فضای 

موجود نیاز به حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد 
است. 

بنابرایــن گــزارش، کمبــود مجتمع های 
فرهنگی و هنری در استان، نبود فرهنگسراها 
و ده ها زیرســاخت فرهنگی و هنری دیگری 
 کــه می توانــد جامعه را به ســمت نشــاط
 فرهنگــی پیش ببرد مردم، فعالان فرهنگی و 
هنرمندان را از وضعیت زیرســاخت ها ناراضی 
کرده اســت و نمونه اینها عــدم تکمیل تالار 
مرکزی خرم آباد است که الان دیگر در آستانه 

۱۶ سالگی قرار دارد.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شــاپور اهواز از مراجعه حدود یک هزار و ۳۰۰ 

نفر به دنبال آلودگی هوا در خوزستان با علائم 
تنفسی به مراکز درمانی تابعه دانشگاه خبر داد.

دکتر میثم معــزی در این خصوص گفت: 
آلودگی هوای اســتان خوزســتان در دو روز 
گذشــته به گونه ای بوده است که در روزهای 
۲۶ و ۲۷ آذرمــاه به ترتیــب ۵۸۱ و ۷۱۳ نفر 
با مشــکلات قلبــی و تنفســی غیرعفونی به 
بیمارستان های استان خوزستان مراجعه کردند.
بــه گــزارش ایســنا، وی افــزود: تمــام 

دســت اندرکاران تامین سلامت مردم از جمله 
معاونت های درمان و بهداشــت دانشگاه علوم 
پزشــکی جندی شاپور اهواز و سایر دانشگاه ها 
و دانشکده های علوم پزشکی استان خوزستان 
و زیرمجموعه هــای مرتبــط از جملــه مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان، 
بیمارستان های تابعه و تمامی تیم های پزشکی و 

پرستاری در آمادگی کامل برای خدمت رسانی 
به مردم استان خوزستان بوده و هستند.

معزی خاطرنشان کرد: در مواقع آلودگی هوا 
تا حــد امکان از حضور در فضای باز خودداری 
کنید و درها و پنجره هــا را ببندید. همچنین 
بیماران مبتلا به بیماری های تنفسی، داروهای 

خود را به موقع مصرف کنند.

۴۳ نماینده شــمال غرب کشور در مجلس 
شــورای اســلامی با امضای نامه ای خطاب به 
رئیس جمهــور، انتقال آب خلیــج فارس به 

دریاچه ارومیه را خواستار شدند.
به گزارش ایرنا، رئیــس مجمع نمایندگان 
شمال غرب کشــور گفت: با بررسی های انجام 
شده توســط کارشناسان، بهترین راهکار برای 
احیای دریاچه و توســعه کشاورزی و صنعت 
شمال غربی کشور و حتی استان های همجوار 
اجرای خط انتقال آب از خلیج فارس به دریاچه 
ارومیه است و در همین زمینه از سوی مجمع 
نمایندگان شمال غرب کشور نامه ای به رئیس 

جمهور نوشته شده است.
حجت الاســلام »ســیدمحمدرضا میرتاج  
الدینی« با اشاره به اینکه طرح های انتقال آب از 
دریاها به شهرها امروزه بسیار رواج یافته است، 
خاطرنشــان کرد: کشــورها برای تأمین آب 
مورد استفاده در معادن، شهرک های صنعتی، 
کشاورزی و حتی آب شــهری، در این زمینه 

سرمایه گذاری های کلان می کنند.
نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو در 
مجلس شــورای اســلامی افزود: از این دست 
طرح ها در کشور نیز در حال اجرا یا بهره برداری 
اســت از نمونه های بارز این طرح ها می توان به 
انتقال آب دریای عمان به اســتان های فارس، 
اصفهان، یزد، سیستان و بلوچستان و خراسان 
رضوی اشاره کرد که از برکات پروژه ها گسترش 

کشاورزی در این مناطق است.

حجت الاســلام میرتاج الدینی با اشــاره به 
اینکه دریاچه ارومیه ششــمین دریاچه نمکی 
جهان اســت، اظهــار کرد: خشــکی دریاچه 
طوفان هــای نمکی و بروز مشــکلات شــدید 
تنفســی در ســاکنان منطقه، پایان هرگونه 
فعالیت کشاورزی در منطقه، نابودی جنگل های 
شمال غرب و شمال کشور و تأثیر مستقیم بر 
حیات چندین میلیون نفر از جمیعت کل کشور 

را در پی دارد.
وی بــا بیــان اینکه به رغم اجــرای برخی 
طرح های بزرگ چون تونل و کانال انتقال آب 
از سد کانی، مشکل دریاچه حل نشده و نفس 
حیات آن به شماره افتاده است، تنها راه چاره 
را تامین منابع آب جدید و پایدار برای احیای 
دریاچه ارومیه دانســت و گفت: گزینه انتقال 
آب از دریــای خزر که با نظرات مختلفی روبرو 
است و در گذشته در سال ۱۳۹۳ ستاد احیای 
دریاچه ارومیه آن را مورد بررســی قرار داده و 
رد کرده است و از مجموعه راهکارهای مصوب 

ستاد حذف شده است.
وی در خصــوص طرح انتقال آب از دریاچه 
وان ترکیه هم با اشــاره به اینکــه این گزینه 
مزیت های خوبــی دارد اول اینکه نزدیکترین 
خط انتقال اســت دوم اینکه ارتفــاع بالاتر از 
دریاچــه ارومیه قــرار دارد و امــکان احداث 
چندین نیروگاه در مسیر وجود دارد که بخشی 
از هزینه های ساخت و نگهداری مسیر را تامین 
می کنــد، گفت: با توجه بــه منافع برای هر ۲ 

کشور این یک طرح برُد برُد است.
میرتاج الدینی با اشــاره به اینکه این پروژه 
مورد مطالعه چند دانشــگاه داخلی و خارجی 
قــرار گرفته و موارد محیط زیســتی از جمله 
تناســب شــوری آب ۲ دریاچه تایید شــده 
اســت، گفت: این گزینه در ستاد احیا هم در 
حال بررســی و مطالعه است و نیاز به پیگیری 
دیپلماتیک دارد و تاکنون جواب روشــنی اخذ 
نشده اســت و چون تا نظر طرف ترکیه معلوم 
نشود نمی توان احیای دریاچه ارومیه را به یک 
امر مشروط وابسته کرد بنابراین ضمن پیگیری 
این موضوع باید به یک راهکار شــدنی و پایدار 

فکر کرد که گزینه سوم است.
انتقال آب از خلیج فارس

میرتاج الدینــی با بیان اینکه گزینه ســوم 
انتقال آب از خلیج فارس و در واقع تامین آب 
پایــدار با وصل کردن بــه آب دریای های آزاد 
است، افزود: اگرچه این پروژه در حد یک راهکار 
پیشنهادی است و همه موارد آن مطالعه نشده 
است ولی شنیده ها حاکی از این است که دولت 
هم در حال مطالعه اســت و با توجه به اینکه 
چند ابَرَ طرح خــط انتقال آب از دریای عمان 
و خلیج فارس اجرا شده یا در حال اجرا است، 
پروژه خط انتقال آب از خلیج فارس به دریاچه 
ارومیه به عنوان یک مساله ملی، می تواند یکی 

از این ابرطرح ها باشد.
نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو در 
با بررسی های  مجلس شورای اســلامی گفت: 

انجام شده توسط کارشناسان، بهترین راهکار 
برای احیای دریاچه و توســعه کشــاورزی و 
صنعت شــمال غربی کشور و حتی استان های 
همجوار اجرای خط انتقال آب از خلیج فارس 
به دریاچه ارومیه است، زیرا به موجب این طرح 
احیای دریاچه میســر و در کنــار آن نیازهای 

آینده این منطقه تأمین می شود.
رئیس مجمع نمایندگان شمال غرب کشور 
عنــوان کرد: بر این اســاس از ســوی مجمع 
نمایندگان شمال غرب کشور نامه ای به رئیس 
جمهور نوشــته شــده اســت و در آن نامه با 
تشریح حساسیت موضوع و تداوم راهکارهای 
انجام یافته گذشــته از جمله انتقال ســالانه 
۵۰۰ میلیون مترمکعب از ســد کانی ســیب، 
روان ســازی حقابه دریاچه از تأسیســات آبی 
در حال بهره بــرداری و تکمیل مدول های ۲ و 
۳ و ۴ تصفیه خانه های پســاب تبریز، ارومیه، 
مراغه، میاندوآب، مهاباد و تکمیل خط انتقال 
و اقدام عملی و محســوس برای بارورســازی 
ابرها و اســتفاده از فناوری های جدید، لایروبی 

و بازگشــایی و اصلاح مسیر بستر رودخانه ها و 
مسیل های منتهی به دریاچه ارومیه درخواست 

شده است.
وی اظهار کرد: در این نامه پیشنهاد اجرای 
خــط انتقــال آب از خلیج فارس بــه دریاچه 
ارومیه به عنوان یــک مطالبه عمومی و راهکار 
دست یافتنی و عملی مطرح شده است و به طور 
قطع از سوی مجمع پیگیری می شود و تلاش 
می کنیــم ردیف اعتبار مطالعه خط انتقال آب 
از خلیــج فارس را در لایحه بودجه ۱۴۰۳ قرار 
داده شــود. بر اســاس این گزارش، این نامه با 
امضای قریب باتفاق نمایندگان شمالغرب کشور 

خدمت رئیس جمهور ارسال شده است.
آخرین تصاویر ماهواره ای از دریاچه ارومیه 
نشــان می دهد که در فاصله یکسال گذشته از 
سطح ۸۷۸ کیلومتر مربعی آب دریاچه ارومیه، 
حدود ۸۰ درصد خشک شده و حالا فقط ۱۷۰ 
کیلومتر مربع و معادل چهار درصد از سطح آب 
دریاچه به جا مانده که مساوی با مرگ ششمین 

دریاچه آب شور جهان می باشد.

در دو روز گذشته در پی آلودگی هوا رخ داد

مراجعه حدود ۱۳۰۰ نفر با مشکل تنفسی به مراکز درمانی خوزستان

نمایندگان شمالغرب کشور در مجلس خواستار شدند

انتقال آب خلیج فارس به دریاچه ارومیه

معاون راهداری کشور:

2۳ درصد روستاهای کرمان راه مناسب ندارند

ماجرای ناتمام یک پروژه

تالاری که به دادِ فرهنگ و هنر لرستان نرسید

معاون ســاخت و نگهــداری راه های فرعی 
و روســتایی ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای با بیان اینکه کرمان جزو هفت استان 
کم برخوردار کشور در حوزه ضریب برخورداری 
شبکه راه های روستایی است گفت: ۲۳ درصد 
روستاهای این اســتان از راه مناسب برخودار 

نیستند.
به گزارش ایرنا، خداداد مقبلی در مراســم 
گرامیداشــت روز حمل و نقــل و قدردانی از 
فعالان این حوزه اســتان کرمان افزود: ضریب 
برخورداری از شــبکه راه های روستایی استان 

از ۷۴ درصد در پایان ســال ۹۹ به ۷۷ درصد 
رســیده اما نسبت به متوســط کشور پایین تر 

است.
وی اظهارداشت: از ســال ۱۴۰۰ اعتبارات 
خوبی برای جبران عقب افتادگی استان کرمان 
تخصیص یافت و پروژه هــای خوبی در حوزه 
راه های روستایی و فرعی اجرا شد اما همچنان 
ارتقــای این حــوزه نگاه ویــژه ای را به لحاظ 

اعتبارات می طلبد.
معاون ســاخت و نگهداری راه های فرعی و 
روستایی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 

ای کشور تصریح کرد: مولفه زیرساختی حمل 
و نقل کشور با بیش از ۲۲۰ هزار کیلومتر طول 
شــبکه راهی، ســه هزار و ۵۰۰ همت ارزش 
دارد کــه راهداران نقش زیــادی در حفظ این 
سرمایه ملی دارند و تلاش می کنند این شبکه 
شبانه روزی باز نگه داشته شود تا فعالیت های 

اقتصادی کشور مختل نشود.
وی بــا بیان اینکه کرمان در ایجاد شــبکه 
ارتباطی به لحاظ طول راه ها و بزرگراه جایگاه 
دوم کشور را به خود اختصاص داده است گفت: 
در حوزه هزینــه نگهداری راه هــای ارتباطی 
موجود طی ســال های گذشته با کمبود اعتبار 
روبه رو بودیم و سطح نامناسب راه ها نیز به این 
علت است که بار از جاده های ما عبور می کند 
و باعث تخریب زودتر عمر آســفالت می شود 
که پلیس با کنترل بارهای معادن می تواند به 

وضعیت راه ها کمک کنند.
معاون ســازمان راهداری بیان کرد: وجود 
معادن و عبور بارهای معدنی از سطح جاده ها 
باعث تخریب زودرس شــبکه راه های اســتان 

کرمــان می شــود و قانون نیــز در این زمینه 
اعتبارات معادن را برای بهسازی راه های آسیب 
دیده در قانون بودجه مصوب کرده لذا باید این 
اعتبارات پیگیری و از طریق معادن به اداره کل 
راهداری این اســتان پرداخت شود تا این اداره 
کل مشــکلات جاده ها را رفع کند و ایمنی را 

برای شبکه راه های استان حاکم کنیم.
علت افزایش تلفات جاده ای 

و پیوست فرهنگی
مقبلی همچنین گفت: یکی از مشــکلات 
امروز کشور که به عنوان بحران تلقی می شود 
تصادف جاده ای اســت، شمار تلفات جاده ای 
۱۵ سال گذشته کشور، حدود ۱۸ هزار نفر در 
ســال بوده که از آن زمــان اقدامات زیادی در 
حوزه توســعه راه ها و ایمن سازی انجام دادیم 
اما متاسفانه جواب نگرفتیم و این عدد به حدود 

۲۰ هزار نفر در سال رسیده است.
وی عنوان کرد: تنها اقدامات فیزیکی برای 
کنترل تلفــات جاده ای کافی نیســت و باید 
پیوست فرهنگی را در کنار آن تدوین کنیم که 

این موضوع در اســتان ها باید به صوری جدی 
توسط دستگاه های مربوطه پیگیری شود.

۲۶ هزار دستگاه به ناوگان
 حمل بار کشور اضافه شد

مقبلی افزود: مولفــه بعدی ناوگان حمل و 
نقل اســت که تعداد ناوگان باری کشور ۴۲۰ 
هزار دســتگاه و ناوگان مســافربری ۷۲ هزار 
دســتگاه است و ظرفیت خوب خدمات رسانی 

عرصه بار و مسافر را نشان می دهد.
وی با اشــاره به نقش حمل و نقل در حوزه 
اشتغال و اقتصاد کشور و استان گفت: باوجود 
فرســودگی ناوگان از ۲ سال گذشته ۲۶ هزار 
وسیله نقلیه جدید به ناوگان باری ما اضافه شده 

و اقدام خوبی در نوسازی انجام گرفته است.
معاون ســاخت و نگهــداری راه های فرعی 
و روســتایی ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای تصریح کرد: در ناوگان مســافربری 
کمبودهایــی داریــم که تــلاش می کنیم با 
پرداخت تسهیلات به ســرمایه گذاران در این 

حوزه اقداماتی انجام دهیم.


